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Komisji Sprawiedliwości i Praw Człowieka (nr 90)
27 stycznia 2022 r.
Komisja Sprawiedliwości i Praw Człowieka, obradująca pod przewodnictwem 
posła Marka Asta (PiS), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– wniosek o powołanie Podkomisji nadzwyczajnej do rozpatrzenia: przed-
stawionego przez Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej projektu ustawy 
o sądach pokoju (druk nr 1760), przedstawionego przez Prezydenta Rze-
czypospolitej Polskiej projektu ustawy – Przepisy wprowadzające ustawę 
o sądach pokoju (druk nr 1761), poselskiego projektu ustawy o sądach 
pokoju oraz o zmianie niektórych innych ustaw (druk nr 1762), poselskiego 
projektu ustawy o sądach pokoju (druki nr 1763 i 1763-A), poselskiego pro-
jektu ustawy o obywatelskich sędziach handlowych oraz o zmianie niektó-
rych innych ustaw (druk nr 1378).

W posiedzeniu udział wzięli: Katarzyna Frydrych podsekretarz stanu w Ministerstwie Sprawiedli-
wości wraz ze współpracownikami, Paweł Mucha społeczny doradca Prezydenta RP Andrzeja Dudy, 
Robert Brochocki dyrektor Biura Prawa i Ustroju w Kancelarii Prezydenta RP.

W posiedzeniu  udział  wzięli  pracownicy Kancelarii  Sejmu: Paulina Gabor, Daniel Kędzierski 
i Anna Majewska – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.
Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):

Otwieram posiedzenie Komisji Sprawiedliwości i Praw Człowieka. Informuję, że posie-
dzenie zostało zwołane na podstawie art. 198j ust. 2 regulaminu Sejmu i będzie prowa-
dzone z wykorzystaniem środków komunikacji elektronicznej umożliwiających porozu-
miewanie się na odległość. Bardzo serdecznie witam państwa posłów i zaproszonych 
gości. Witam przedstawicieli pana prezydenta – wnioskodawcy projektu ustawy. Mamy 
też trzy pozostałe ustawy poselskie w projekcie. Witam serdecznie pana ministra Pawła 
Muchę – społecznego doradcę Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej oraz pana Roberta 
Brochockiego – dyrektora w Biurze Prawa i Ustroju w Kancelarii Prezydenta RP. Witam 
także reprezentujące Ministerstwo Sprawiedliwości – panią minister Katarzynę Fry-
drych oraz dyrektor Departamentu Legislacyjnego Ustroju Sądów w Ministerstwie Spra-
wiedliwości – panią Honoratę Łopianowską.
Szanowni państwo, porządek dzisiejszego posiedzenia obejmuje rozpatrzenie wniosku 

o powołanie podkomisji nadzwyczajnej do rozpatrzenia: przedstawionego przez prezy-
denta Rzeczypospolitej Polskiej projektu ustawy o sądach pokoju oraz projektu ustawy 
– Przepisy wprowadzające ustawę o sądach pokoju, poselskiego projektu ustawy o sądach 
pokoju oraz o zmianie niektórych innych ustaw, poselskiego projektu ustawy o sądach 
pokoju oraz poselskiego projektu ustawy o obywatelskich sędziach handlowych oraz 
o zmianie niektórych innych ustaw. Pierwsze czytanie oczywiście odbyło się w Sejmie 
i nie będziemy dziś na posiedzeniu Komisji rozpatrywali tych projektów. Celem Komi-
sji  jest powołanie podkomisji do rozpatrzenia tych projektów. Korzystając z obecności 
przedstawiciela pana prezydenta oddam najpierw głos…

Poseł Barbara Dolniak (KO):
Chcę zabrać głos w kwestii formalnej.
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Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Formalnie, proszę bardzo, pani poseł.

Poseł Barbara Dolniak (KO):
Panie  przewodniczący,  proszę  państwa,  od pewnego  czasu  słyszymy  z Ministerstwa 
Sprawiedliwości sygnały o tym, że przygotowywana jest bardzo duża reforma dotycząca 
zmian  sądownictwa,  chociażby w strukturach. Postulowałam,  abyśmy porozmawiali 
z ministerstwem o planach dotyczących tych zmian. Wydaje się, że powinniśmy najpierw 
porozmawiać z Ministerstwem Sprawiedliwości o tym, jakie są plany tych zmian i jak 
wyglądają w relacji do pomysłów MS dotyczących zmian w sądownictwie. Pomijam już 
kwestię treści projektów dotyczących sądów pokoju, ale jak będzie to się mieściło w pla-
nach MS dotyczących zmian, które od pewnego czasu są zapowiadane? Czy nie jest sen-
sownie najpierw wysłuchać tych propozycji i porozmawiać, a dopiero po tym zastanowić 
się co dalej i jak postępować, jeśli chodzi o przedmiotowe projekty? Dziękuję.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Bardzo dziękuję, pani poseł. Rozumiem intencję. To nas wszystkich nurtuje, ale nie sądzę 
aby pani minister była dziś zorientowana i upoważniona do odpowiedzi. Oddam zaraz 
głos pani minister. Popełniłem też pewne zaniechanie, gdyż powinniśmy na początku 
sprawdzić kworum. Proszę wszystkich państwa posłów o zalogowanie się do systemu 
i naciśnięcie stosownego przycisku w celu potwierdzenia obecności na posiedzeniu Komi-
sji. Pozostawimy to głosowanie otwarte przez moment. Teraz, tak jak zapowiedziałem, 
oddaję głos panu ministrowi Pawłowi Musze.

Społeczny doradca Prezydenta RP Andrzeja Dudy Paweł Mucha:
Szanowni panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, szanowna pani minister, szanowni 
państwo,  tak  jak  powiedział  pan  przewodniczący,  na posiedzeniu  plenarnym Sejmu 
odbyło się pierwsze czytanie tych dwóch projektów prezydenckich – projektu ustawy 
o sądach pokoju i projektu ustawy – Przepisy wprowadzające ustawy o sądach pokoju. 
Bardzo dziękuję za tę merytoryczną dyskusję, która rozpoczęła się w toku pierwszego 
czytania. Jesteśmy gotowi – myślę że to bardzo trafna decyzja pana przewodniczącego 
– do prac w podkomisji. Myślę, że ta formuła umożliwi merytoryczną dyskusję, przepis 
po przepisie, ze wskazaniem na to, że jesteśmy otwarci na rozważenie wszelkich uwag, 
które były zgłaszane czy przez państwa zapowiadane. To powinna być taka dyskusja, 
ponieważ to bardzo ważny projekt ustawy. Chciałbym, aby taka otwarta atmosfera dia-
logu dominowała, jeśli chodzi o prace nad tymi projektami. To bardzo ważka sfera, jeśli 
chodzi o dwie główne bolączki polskiego wymiaru sprawiedliwości – przewlekłość postę-
powań sądowych i kwestie odbudowy zaufania do wymiaru sprawiedliwości. Inicjatywa 
pana prezydenta jest taka, aby te dwa główne wyzwania podjąć i jesteśmy gotowi do prac 
w podkomisji i merytorycznej debaty. Bardzo dziękuję.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Bardzo dziękuję. Jeśli pani minister zechciałaby zabrać głos i ewentualnie odpowiedzieć 
na pytanie pani poseł Dolniak, proszę bardzo.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Sprawiedliwości Katarzyna Frydrych:
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, bardzo dziękuję za udzielenie mi głosu. Mini-
sterstwo Sprawiedliwości jest gotowe do pracy w Komisji i podkomisji w zakresie pro-
jektu ustawy przedłożonego przez pana prezydenta. Odpowiadając na pytanie pani poseł 
Dolniak, aktualnie, po przedstawieniu głównych założeń przez pana ministra sprawie-
dliwości Zbigniewa Ziobrę zmian w zakresie prawa ustroju sądów powszechnych oba 
projekty, zarówno ustawy – Prawo ustroju sądów powszechnych, jak i ustawy – Przepisy 
wprowadzające aktualnie są na etapie uzgodnień wewnątrzresortowych. Analizujemy 
uwagi zgłoszone przez departamenty  i te prace są kontynuowane. Oczywiście mamy 
świadomość, że jeśli będzie uchwalona ustawa, która będzie oddziaływała na projekt, 
który jest przygotowywany w Ministerstwie Sprawiedliwości, należy podjąć stosowne 
prace. Na chwilę obecną Komisja i,  jeśli taka będzie wola Komisji – podkomisja będą 
zajmowały się projektami ustaw. Jest to etap, na którym naprawdę jeszcze nie wiemy 
jaki ostatecznie kształt te projekty przybiorą i jakie zmiany będzie trzeba ewentualnie 
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podjąć, jeśli chodzi o prace nad projektem ustawy – Prawo ustroju sądów powszechnych. 
Mamy również na uwadze okoliczności, o których mówiła pani poseł Dolniak. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Dziękuję bardzo, pani minister. Szanowni państwo, propozycja składu podkomisji, która 
została ustalona na posiedzeniu prezydium jest taka, aby skład był siedmioosobowy – 
czterech przedstawicieli Zjednoczonej Prawicy, trzech przedstawicieli opozycji. Miałem 
to na uwadze, aby każdy z klubów, który zgłosił swoje projekty również miał swojego 
przedstawiciela. Jeśli nie usłyszę głosu sprzeciwu, uznam, że skład siedmioosobowy jest 
zaaprobowany przez Komisję. Głosu sprzeciwu nie słyszę. Nie wiem czy przedstawiciele 
Biura Legislacyjnego chcieliby zabrać głos? Nie ma uwag ze strony Biura Legislacyjnego.
Proszę o zgłaszanie kandydatów do podkomisji. W imieniu Prawa i Sprawiedliwości 

proponuję następujący skład: pan poseł Kazimierz Smoliński, pan poseł Jacek Kurzępa, 
pan poseł Krzysztof Lipiec  i pan poseł Mariusz Gosek. Głos ma pan poseł Krzysztof 
Śmiszek.

Poseł Krzysztof Śmiszek (Lewica):
Chciałem zgłosić kandydaturę pani poseł Anny Marii Żukowskiej.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Dziękuję. Pani przewodnicząca?

Poseł Kamila Gasiuk-Pihowicz (KO):
Chciałam zgłosić kandydaturę pani poseł Barbary Dolniak.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Nie mamy przedstawiciela PSL. Nie wiem czy zdalnie uczestniczy pan przewodniczący 
Krzysztof Paszyk? Nie. Zostawimy to miejsce ewentualnie dla klubu PSL, bo z PSL był 
uzgadniany ten skład. To zgłoszenie musiałoby nastąpić formalnie. Pani przewodnicząca 
zadzwoni? Dobrze. W międzyczasie proszę o wyświetlenie wyników kworum (24).

Poseł Kamila Gasiuk-Pihowicz (KO):
Jest potwierdzone to, co mówiłam i pan Krzysztof Paszyk zgłasza swoją kandydaturę.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Czyli pan poseł Krzysztof Paszyk będzie przedstawicielem Koalicji Polskiej. Mamy zgło-
szenia. Jeszcze powtórzę skład podkomisji: pan poseł Kazimierz Smoliński, pan poseł 
Jacek Kurzępa, pan poseł Krzysztof Lipiec i pan poseł Mariusz Gosek, pani poseł Anna 
Maria Żukowska, pani poseł Barbara Dolniak i pan poseł Krzysztof Paszyk.
Przystępujemy do głosowania. Jeśli nie ma sprzeciwu co do takiego składu podkomi-

sji, nie musimy głosować. Stwierdzam, że nie ma sprzeciwu. Przyjęliśmy skład podko-
misji nadzwyczajnej do rozpatrzenia zgłoszonych projektów.
Na tym wyczerpaliśmy porządek  obrad. Bardzo  serdecznie  dziękuję  pani minister 

i panu ministrowi. Członków podkomisji proszę o pozostanie w celu ukonstytuowania się.
Zamykam posiedzenie Komisji.


